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 پنجشنبه 4 آذر 1400 
 سال بیست و هفتم
 شماره 7782 

سعید فرج پوری آهنگساز و نوازنده کمانچه در گفت و گو با »ایران«

نگاه هنرمندمتأثر از جامعه است

ë  یــک نفــس آرزوی تــو« از آثــار تازه شــما در«
همکاری با آقای همایون شــجریان است. ابتدا 
در خصــوص ایده شــکل گیری ایــن کار توضیح 
دهید؟ آیا خواننده کار از ابتدا همایون شجریان 
معرفی شــده بودند یا تغییراتی در این  کار ایجاد 

شده؟
ایــن آلبــوم ســومین  کار مــن بــا همایــون 
شجریان محسوب می شود، کار اولم »خورشید 
آرزو«، دیگــری »بی من مــرو« و آلبوم جدیدم 
کــه هنــوز نامــی بــرای آن انتخــاب نکرده ایــم 
در دســتگاه های مختلف ســاخته شــده است. 
یکی از قطعات در دســتگاه نوا است براساس 
شــعری از ســعدی، دو قطعــه دیگــر در آواز 
بیــات اصفهــان اســت بــا اشــعاری از خانــم 
ســیمین بهبهانی و حافظ و قطعــه بعدی در 
دستگاه ماهور بوده براساس شعری از سیمین 
تنظیــم  بــا  قطعــات  ایــن  تمامــی  بهبهانــی. 
آقــای غلامرضــا صادقــی انجــام گرفتــه ،امــا 

درخصوص انتخاب خواننده اثر باید بگویم با 
توجه به شناختم از صدای همایون شجریان و 
توانایی ها یش و علاقه ای که بــه او دارم، اولین 
انتخاب من آقای همایون شجریان بود که بعد 
از ســاختن قطعات این پیشنهاد را با او مطرح 
کــردم و پذیرفتند.بدین ترتیــب این همکاری 
شــکل گرفت و از این نتیجه بســیار خوشــحال 

هستم.
ë  قطعه »یک نفس آرزوی تــو« به  صورت تک

آهنگ منتشر شده، آیا یک مجموعه یا آلبوم با 
همیــن خواننده جمع آوری و به انتشــار خواهد 

رسید؟
 ترجیــح مــا این اســت کار به صــورت آلبوم 
منتشر شود، اما با توجه به  شرایط اقتصادی حال 
حاضر و عوامل دیگر هنوز تصمیم مشــخصی 
برای نوع انتشار کار گرفته نشده که آیا می توانیم 
کار را به صورت آلبوم ارائه کنیم یا باید همچنان 

با همین سیستم تک آهنگ منتشر شود.
ë  آلبــوم دیگری بــا عنــوان »خانه تنهایــی« با

صــدای ســالار عقیلــی آمــاده انتشــار اســت و 
همکاری دیگر شــما بعــد  از آلبوم های »میخانه 
»افســانه  و  بی پایــان«  »دریــای  خامــوش«، 

روزگار«، در این باره هم کمی توضیح دهید؟
آلبوم »خانه تنهایی« مربوط به 5سال پیش 
اســت که متأســفانه باید همان دوران بــه بازار 
موســیقی ارائه می شد اما به تازگی منتشر شده 
اســت. اشــعار این آلبوم از مولانا، محمد علی 
بهمنی و شــهریار اســت و مجموعه ای است با 
گروه موسیقی متشکل از دوستان هنرمندی که 
در تهــران گردهم آمدیم و ایــن کارجمع آوری 
شد و البته کنسرت آن در برج میلاد اجرا شد اما 
همان طور که اشاره کردم کار به تازگی به  دست 

مخاطبان رسیده است.
ë  یکی از اتفاقات این چند سال اخیر بخصوص

طی دو ســال شــیوع کرونا و نیمه تعطیل بودن 
بازار موسیقی، رواج و انتشار تک آهنگ است، 
از دیدگاه شــما ایــن اتفاق چه ضربــه ای به بازار 

موسیقی خواهد زد؟
بلــه. گمــان می کنــم انتشــار تــک آهنــگ 
می توانــد آســیب جــدی بــرای موســیقی مــا 
باشــد و دلیلش این اســت که موسیقی ایرانی 
بخش هــای متفاوتــی دارد در واقع یک نقطه 
شــروع یــا متن اصلی کــه خود شــامل اجزایی 
اســت و همچنیــن یــک نقطــه پایــان و در این 
مســیر ممکن است برای هر سازی سلو داشته 
یــا در موســیقی کلامــی بخش هــای  باشــیم 
متعدد آوازی داریم و کار ما به  گونه ای نیســت 
کــه با انتشــار یک ترانــه یا تصنیــف بتوانیم در 
ارائــه اثر موفــق باشــیم. بنابراین وقتــی که ما 
تنها بخشــی از اثر را منتشر می کنیم به اساس 

و پیوستگی کار لطمه وارد کرده ایم.
ë  با این تفاســیر آیا بازار موســیقی بستر تولید و

انتشــار چنین کارهایــی را دارد یا گرایش اغلب 
هنرمندان و فعالیت های موســیقی به ســمت 

فضای مجازی سوق پیدا کرده ؟
امروزه فضای مجازی به عنوان محلی برای 
انتشــار آثار هنری محسوب می شــود و در واقع 
حضور در فضای مجازی اجتناب  ناپذیراست 
و از آنجــا کــه در ایــن فضا مخاطبین بســیاری 
می توانند شنونده آثار موسیقی باشند، فضای 
مجازی می تواند به دلیل فراگیری بسیار، مثبت 
تلقی شــود. از سوی دیگر از آنجا که هنرمندان 
موسیقی سنتی هیچ گونه حمایتی ندارند و در 
حال حاضر به دلیل شیوع کرونا وعدم برگزاری 
کنسرت ها و همچنین شرایط اجتماعی خاص 
در ایران، برای ارائه آثارشان راه دیگری ندارند 
بنابراین بهره گیری از فضای مجازی می تواند 

یکی از راه های ارائه آثار هنری باشد.
ë  نــگاه بگویــم  اســت  بهتــر  شــاید  واقــع  در 

هنرمندان گذشــته هم نسبت به بازار موسیقی 
و تولیــد و آثــار اصیل موســیقی تغییر کــرده و با 
انتخاب مســیری دیگــر با نگاه و ســلیقه جامعه 

خود را نزدیک کرده اند؟
نــگاه هنرمنــدان متأثــر از جامعــه اســت. 
هنرمند به عنوان بخشی از جامعه تحت تأثیر 
شــرایط اجتماعــی ای اســت کــه در آن زندگی 
می کند و قطعاً شرایط اجتماعی هم در تولید 
آثار هنــری تأثیرگذار خواهد بــود. بنابراین اگر 
هنرمندان امروز نگاهشــان نســبت به  گذشته 
متفاوت شده بسیار طبیعی است و هنرمندان 
ناگزیر از شــرایط اجتماعی گاه مجبور هســتند 
در فضــای مجــازی شــرکت داشــته باشــند یــا 
اینکه برای ارائه آثار شــان مجبور باشــند حتی 
از روش هایی اســتفاده کنند که علاقه شخصی 

خودشان هم محسوب نمی شود.
ë  برگردیــم بــه فعالیت هــای شــما در عرصــه

موســیقی؛ از ورود خــود بــه دنیــای موســیقی 
بگویید! نقش خانواده در این رابطه؟ چطور شد 
در محضر استاد حســن کامکار راه پیدا کردید و 
چه اتفاقی سبب شد در گروه چاووش فعالیت 

داشته باشید؟
در مــورد آغــاز فعالیت هــای هنــری ام در 
جاهای مختلف صحبت بســیار شــده است و 
همان  طورکــه قبل تر گفتــه بــودم از کودکی به 
موســیقی علاقه مند بــودم و آواز می خواندم، 
ســازهای اولیه ام تمپو و تنبــک بود و البته یک 
بار از طرف دایی ام؛ مسعود زندی، یک ویولن 
هدیــه گرفتــم و ایــن اتفــاق موجب تشــویق و 
گرایــش بیشــتر مــن بــه موســیقی  و در واقــع 
علاقه منــدی ام بیشــتر شــد و در همان ســن و 
سال سعی کردم صدای دلنشینی از ساز خارج 
کنم.    9سالم بود که پدرم مرا به خدمت استاد 
حسن کامکار برد و من را به  شاگردی پذیرفتند 
و بعــد  از دوســال یعنی حــدوداً ۱۱ ســالگی، به 
عضویــت ارکســتر خردســالان فرهنــگ و هنر 
ســنندج درآمــدم و بعــد مــدت ۴ ســال عضو 
ارکســتر بزرگسالان شدم و این فعالیت تا سال 
۱۳۵۷ادامه داشــت و پس  از آن در سال ۱۳۵9 
بــه تهــران آمــدم و دوران ســربازی را گذراندم 
و از آن تاریــخ بــه عضویت کانون چــاووش در 
آمــدم. در واقــع یک روز به دیدار دوســتانی که 
عضــو چاووش بودند رفته و مشــغول نواختن 
ساز بودم که استادان زنده یاد، پرویز مشکاتیان 
و محمدرضــا لطفی ســاز مرا شــنیدند و از آن 
زمان دعوت به همکاری شــدم و بعد از مدتی 
در هــر دو گروه »شــیدا« و»عارف« کــه در واقع 
گروه هــای موســیقی کانــون چــاووش بودنــد، 

فعالیت داشتم و ساز می نواختم.
ë  از جمله فعالیت های شــما تدریس در کانون

چاووش و مرکز حفظ و اشــاعه موســیقی بوده، 
مراکــزی که ماحصــل آن پــرورش هنرجویانی 
است که هرکدام امروز استادانی بزرگ هستند. 

از دیدگاه شما علت تأثیرگذاری این مراکز در امر 
آموزش چه بوده؟ استادان خوب یا هنرجویان 

علاقه مند؟
به نظــرم هر دو موردی که اشــاره کردید در 
کیفیت آثارایجاد شده و تربیت شاگردان مؤثر 
بودند. در حقیقت ما در آن دوره شاهد حضور 
هنرجویــان علاقه منــد و باانگیــزه و همچنین 
اســتادان بــزرگ، خــلاق و مســئول هســتیم و 
همیــن مــوارد باعــث شــد کــه درآن دوره آثار 

بسیار زیبایی آفریده شوند.
ë  در زمینه آموزش ساز کمانچه طی این سال ها

چه پیشرفت هایی حاصل شده است؟
در مــورد آموزش ســاز کمانچه باید بگویم 
در نیم قرن گذشته بر تعداد نوازندگان این ساز 
بســیار افزوده شده و هنرجویان و علاقه مندان 
بیشــتری به این ســاز روی آورده اند چرا که این 
ساز تا حدودی برای مردم شناخته شده است 
و برهمین اســاس به تبع آن تعداد کتاب های 
ســطح  در  و  یافتــه  افزایــش  هــم  آموزشــی 
آمــوزش پیشــرفت های چشــمگیری حاصل 
شــده و در مجمــوع می توان گفت که این ســاز 
به صورت جدی متحول شــده اســت. چنانکه 
در گذشــته هیــچ کتــاب آموزشــی بــرای ایــن 
ســاز وجود نداشــت و ما از کتاب هــای آموزش 
ویولن اســتفاده می کردیم اما امروزه اســتادان 
بسیاری برای این ساز نت تهیه کرده اند، کتاب 
نوشته اند و اکنون این آثار در اختیار هنرجویان 

علاقه مند قرار دارد.
ë  آیا با گذشــت بیش از چهار دهه، نیاز اســت

تغییر و تحولی در این ساز یا ساختار آموزشی آن 
صورت بگیرد؟

همانطور که در ســؤال قبل اشاره کردم ساز 
کمانچه در۵۰ سال گذشته دچار تحول شده و 
به  لحاظ آموزشی پیشرفت های زیادی داشته و 
درحال حاضر هنرجویان و استادان بسیاری به 
نواختن این ساز اشتغال دارند و فرایند تکامل 

تدریجی است که در این ساز نمود دارد.
ë  ،نکته دیگــر درخصوص فعالیت های شــما

حضوردرگروه هــای مهــم موســیقی همچــون 
دستان، دوستی، چاووش و... است، گروه هایی 
که هرکدام با حضوراســتادان تراز اول موسیقی 
به روی صحنه رفته است. این گروه ها چه تأثیری 

در حفظ ومعرفی موسیقی ایرانی داشته اند؟
 کانون فرهنگی و هنری چاووش از دو گروه 
موســیقی »عارف« و »شیدا« تشکیل شده بود 
و مــن در هردو  این گروه ها فعالیت داشــته ام. 
ســپس در گروه »آوا« با اســتاد شــجریان، گروه 
»پایور« و گروه »دستان« و... همه این استادان 
برارائــه  سعی شــان  مختلــف  گروه هــای  در 
فرهنگ و هنر و پاســداری از هنرموسیقی بوده 
اســت و اگــر امروز توفیقی در موســیقی باشــد 

حاصل زحمت استادان ما در این فراز است.
ë  آیا این اســتادان مانند گذشــته این احساس

مســئولیت در قبال موسیقی را حفظ کرده اند و 
حاضر به فعالیت و اجراهای گذشته هستند؟

به عقیده مــن با وجود همــه بی توجهی ها 
وکم لطفی ها، استادان موسیقی با کمال میل 
حاضر بــه جمــع آوری و اجرای آثار کلاســیک 
بــوده و هســتند. هرنــوع از موســیقی مخاطب 
خود را دارد و همه کســانی که حرفه موســیقی 
را انتخــاب کرده انــد با شنونده هایشــان ارتباط 
برقــرار می کننــد و شــنونده خــوب در نوازنــده 
انگیزه ایجاد می کند. اما متأســفانه هرگز بستر 
مناســبی بــرای حفظ ایــن آثــار فراهــم نبوده 
از روش هــای  یکــی  اســت. در ســایر جوامــع 
حفظ میــراث فرهنگی حمایــت از هنرمندان 
رشــته های مختلف هنــری اســت. هنرمندان 
از  لازم  حمایت هــای  فاقــد  موســیقی  رشــته 
در  کشورهســتند.  فرهنگــی  متولیــان  جانــب 
چنین شــرایطی نســل جوان چگونه می تواند 

از اســتادان و بزرگان موســیقی سنتی شناخت 
داشــته باشــد؟ از چــه راهــی با آثار کلاســیک و 

سنتی موسیقی می تواند ارتباط برقرار کنند؟
ë  آیا دغدغــه و نگرانی هایی که اســتادان قدیم

درایــن گروه هــا داشــتند در گروه های موســیقی 
امروزی هم به چشــم می خورد؟ هم نوازندگان 

وهم خوانندگان.
اگر منظــور از دغدغه حفظ اصالت موســیقی 
اســت از دیــدگاه مــن عــلاوه براینکــه امــروزه این 
دغدغه هــا کمتر شــده بلکه بیشــتر به فکــر جذب 
مخاطب هستند و مسأله کمیت محور بیشتر هنرها 
قرارگرفته و شــاید به کیفیت کمتر توجه می شود و 
تمامی این عوامل مربوط به شرایط کنونی جامعه 

و پیشی گرفتن کمیت برکیفیت است.
ë  از دیدگاه شــما دلیل منسجم بودن و پایبندی

گروه های قدیم موسیقی ایران چه بوده؟
مخاطــب،  بــا  قــوی  ارتبــاط  مــن  به نظــر 
نظام منــدی موســیقی در جامعــه، اجراهــای 
مختلــف و همیشــگی در رادیــو، تلویزیــون و 

اجــرای کنســرت های مختلــف، ایجــاد انگیزه 
و اشــتیاق بیشــتر از عوامل انســجام گروه های 

مختلف موسیقی درگذشته بوده است.
ë  با ایــن تفاســیر تقریباً تمامــی این شــرایط در

حال حاضر مهیا نیســت و حمایتی هم صورت 
نمی گیرد؟

بله. با این نظرشــما موافق هســتم درحال 
حاضر هیچ گونه حمایتی از ســوی صداوسیما 
که رکــن اصلی این موضوع بوده و می تواند در 
این زمینه ارتباط خوبی بین هنرمند و مخاطب 
ایجــاد کنــد به هیچ وجــه وجود نــدارد و در این 
چهار دهه که شاهد بودم رسانه ملی هیچ گونه 
حمایتی نداشته و از سوی دیگر نهادهایی چون 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی هم حمایت 

چندانی از موسیقی نداشته و براین اساس باید 
بگویم رابطه بین مخاطب و هنرمند موسیقی 
و مجــری موســیقی قطــع اســت و نمی تــوان 
هیچ گونــه فرهنگ ســازی در ایــن زمینه انجام 

داد.
ë  ،برگردیم به فعالیت شما درعرصه آهنگسازی

دراین حرفه از چه ایده هایی بهره گرفته اید؟
منجربــه  کــه  انگیزه هایــی  و  ایده هــا 
آهنگسازی ام می شوند کاملًا شخصی و درونی 
هستند، گاهی دیدن یک تصویریا شنیدن یک 
شــعرو کلام می تواند منجربه ساخت ملودی 
باشــد، گاهی حالات مختلف روحی و عاطفی 
ذهــن می شــود.  در  ملــودی  ایجــاد  منجربــه 
به هرحــال این یــک تجربه شــخصی و درونی 

است.
ë  شــما از جمله هنرمندانی هســتید کــه درکنار

اجرای موسیقی فارسی، با موسیقی اقوام ایران 
نیز آشنا هســتید و بی تردید این نگاه بی ارتباط با  
زادگاه شــما نبوده، در ســاخت موسیقی چقدر 

به ایــن موضوع توجــه دارید و بــرای حفظ این 
موســیقی اصیل و کهن از نغمه های موســیقی 

اقوام بهره می برید؟
به طورقطع موســیقی کــه درآثارمن وجود 
دارد متأثرازمکانی است که در آن متولد شده و 
رشد کرده ام. همان طور که می دانید من متولد 
شهر سنندج در استان کردستان هستم. میهن 
ما دارای طیفی ازاقوام مختلف با فرهنگ های 
گوناگــون و رنگارنــگ اســت، هرقومی فرهنگ 
موســیقایی خــودش را دارد و قطعــاً مــا تحت 
تأثیــر ایــن فرهنگ هــا و نغمــات زیبــای آنهــا 
از  بخشــی  اقــوام  موســیقی  می گیریــم.  قــرار 
فرهنگ موسیقی ایران است. من به موسیقی 
نواحــی علاقــه دارم و ازآن بهره هــا بــرده ام، 

به عنــوان مثال در آخرین اثری کــه اخیراً برای 
موسیقی سازی ساخته ام مشخصاً از موسیقی 

خراسان تأثیرگرفته ام.
ë  چرا برخی از آهنگســازان ما بــه این موضوع

توجه کمتری دارند؟ حتی ارکســترهای ما هم به 
این موضوع نمی پردازند؟

اینکه بعضی هنرمندان کمتر به موســیقی 
نواحی می پردازند احتمالاً به ســلیقه شخصی 
آنهــا برمــی گــردد. نقــش موســیقی نواحــی 
و تأثیــرآن درســاخت ملــودی یــک انتخــاب 

شخصی است.
ë  در کار آهنگسازی انتخاب خواننده چقدر برای

شما دراولویت است؟ درواقع خواننده محوری 
مد نظر شما بوده؟

پاســخ این ســؤال کاملًا به نوع آهنگســازی 
بستگی دارد، قطعاً خواننده در اثرسازی نقشی 
نــدارد و برعکس در آثار کلامی از آنجا که کلام 
مستقیماً با شنونده ارتباط دارد، خواننده نقش 

محوری دراثر پیدا می کند.
ë  از جملــه کارهــای شــما همــکاری بــا اســتاد

»غوغــای  آلبــوم   در  شــجریان  محمدرضــا 
عشــق بازان« و کنســرت  اســت. در خصــوص 
شــیوه ای که ایشان در موســیقی آوازی داشتند؟ 
نوآوری که در این موسیقی ایجاد کردند، توضیح 

بدهید؟
آقای شجریان از آثار قدما بهره ها برده اند، 
ایــن هنرمند بزرگ با پشــتکار و ســعی فراوان 
بــه  و  آموختنــد  خویــش  گذشــتگان  همــه  از 
جــرأت می توان گفــت که ایشــان مجموعه ای 
دانــش  امــا  معاصربودنــد،  آوازی  دانــش  از 
اوتنهــا بــه این محفوظــات و آموخته هایشــان 
خلاصه نمی شــود، استاد شــجریان درساخت 
ملــودی و طراحی آواز بســیارمهارت داشــتند، 
خلاقیت ایشــان در طرح آواز و در ترکیب شعر 
و موســیقی، بیان مفهومی کلام شــعری نبوغ 

خاصی داشتند.
ë  همــکاری و ارتباط اســتاد با نوازنــدگان به چه

صورت بود؟
اســتاد شجریان رابطه بســیار صمیمانه ای 
با ســایر اعضای گروه داشــتند، ایشــان درهمه 
مراحل کارگروهی مشارکت داشتند، همدلی، 
همراهی و همفکری هایشــان در تمام مراحل 

کار زبانزد همه همکاران شان است.
ë  به نظر شــما چرا شیوه آوازی اســتاد شجریان

همچنان مورد توجه هنرجویان و دوســتداران 
فعالیــت  ســبک  برایــن  و  اســت  موســیقی 

می کنند؟
جامــع  بردانــش  عــلاوه  شــجریان  اســتاد 
بســیار  فهــم  و  ازخلاقیــت  آوازی،  موســیقی 
بالایی در زمینه آواز و همچنین در زمینه شعر 
فارسی برخوردار بودند. به نظرم این توانایی ها 
می تواند برای هرشنونده و به طور خاص برای 

هرهنرمندی در رشته آواز مورد توجه باشد.
ë  از دهــه پنجاه تــا  امروزآیا در تصنیف ســازی و

آوازخوانی تغییراتی ایجاد شده است؟
بله. از دهه چهل و پنجاه ساخت تصانیف 
دچار تغییراتی شــده اند. این تغییرات شــامل 
انتخــاب اشــعار متفــاوت نســبت به گذشــته 
می شود، همچنین در انتخاب ریتم و سازبندی 
همــه ایــن تغییــرات مشــهود اســت، در آواز 
نیــز با  توجــه به ذوق وســلیقه خواننده شــاهد 

تفاوت هایی با قبل هستیم.
ë  یعنی موسیقی و شعر تحت تأثیر چه عواملی 

قرار گرفته؟
امروزمــا  اجتماعــی  زندگــی  شــرایط 
بســیارمتفاوت با دهــه 5۰-4۰ اســت و براین 
اساس موسیقیدان و آهنگسازی که در شرایط 
فعلــی زندگــی می کنــد تحــت تأثیر مســائل 
زیســتی و اجتماعی همین دوره قرار می گیرد 
و در حقیقت کاری که ساخته می شود بازتابی 

از زندگــی و جامعــه پیرامون آن موســیقیدان 
اســت و به همین دلیل ریتم متفاوت زندگی، 
بی تأثیر در هنر و موسیقی ما نبوده و اشعاری 
هم که استفاده می شود نیز مربوط به مسائل 
اجتماعــی و حــال اکنــون اســت و طبیعتــاً از 
اشــعار شــعرای معاصر بهره می برند به این 
دلیــل کــه بازتــاب دهنــده مســائل اجتماعی 

اکنون ما است.
ë  آیا تصانیف و سبک و شیوه آواز خوانی یا حتی

نوازندگی آن دوران برای نسل امروز مورد توجه 
است و الگو برداری می کنند؟

به نظر نمی رســد که نســل جوان امروزی از 
آثار موسیقی دهه ۴۰ الگو برداری کند، به نظرم 
این نســل خیلی با موســیقی آن دوران ارتباط 

برقرار نمی کند.
ë یعنی تاریخ مصرف آن گذشته؟

 اصــولاً در هنــر و کار هنــری تاریــخ مصــرف 
تعریفــی نــدارد و ایــن نگاه درســتی نیســت به 
این دلیل که هرنوع موســیقی در زمان خودش 
ارزش و پتانســیل خــاص خــود را داشــته و در 
فرهنگ ما تأثیر گذار بوده است. معتقدم اگر هر 
موزیسینی بخواهد کاری اصیل و با هویت تولید 
کند می بایســت تاریخ موســیقی گذشته خود را 
بداند و نســبت به آن آگاه باشد و با بهره گرفتن 

از آنها حرف دل خود را با زمان امروز بیان کند.
ë  نوگرایی در موسیقی ایرانی چه در بخش ساز و

چه در بخش آواز چقدر مورد توجه شما است؟
نوگرایــی از نــگاه مــن مبتنــی بــر اصالت و 
هویت است و آنچه که فاقد هویت است، فاقد 
تأثیر دراز مــدت هم خواهد بود هرچند حتی، 

در اجرا مبتنی بر مهارت باشد.
ë  موضــوع آهنگســازی و بداهه نــوازی از نکات

مهم موسیقی ایرانی است تا آنجا که با پیشنهاد 
اســتادانی چون حســین علیــزاده ایــن بخش 
به جشــنواره موســیقی جوان هم افزوده شــده. 

دیدگاه شما نسبت به این موضوع چیست؟
نظــر مــن کامــلًا مثبــت اســت، موضــوع 
آهنگسازی موضوعی است که باید به آن بسیار 
توجه شــود از این رو شــرکت در جشنواره ها اگر 
به منظــور رشــد و بالندگی در این رشــته باشــد 

بسیار مفید خواهد بود.
ë  رســانه ملی ایران در معرفی موســیقی خوب

چه نقش اثرگذاری می تواند داشته باشد؟
کــه  ملــی  رســانه  از  برخــورداری  تجربــه   
در برگیرنــده همــه ســلایق و نظــرات بــوده و 
همچنیــن محلــی بــرای تبــادل فرهنگ هــا را 
هرگز نداشــته ایم، ولی اگر روزی چنین باشــد،   
رسانه ملی می تواند بیشترین نقش را در تجلی 
فرهنگ هــا، رشــد و بالندگــی جوانــان و حفظ 

میراث فرهنگی گذشتگان داشته باشد.
ë  کمی هم در خصوص شــرایط امروز موسیقی

ایران بگویید چه دوران یا بحرانی را طی می کند.
اســت،  بحــران  در  امــروز  مــا  موســیقی   
موســیقی به عنوان بخــش پررنگی از فرهنگ 
جامعه از شــرایط اجتماعی تأثیرمی پذیرد و 
متقابــلًا بر مخاطب خویش تأثیــر می گذارد، 
جامعــه ای کــه دچــار مشــکلات اقتصــادی، 
اجتماعــی، تبعیــض و نابرابری اســت قطعاً 
موســیقی و اهالــی موســیقی را نیز بی نصیب 

نمی گذارد.
ë  آیــا تصمیم بــه برگــزاری کنســرت بــا کلام یا

بی کلام در ایران دارید؟
همیشــه بهترین شــنونده و مخاطــب را در 
ایــران داشــته ام، برگــزاری کنســرت بــا کلام و 
بــی کلام در ایــران آرزوی قلبــی هر موزیســین 
ایرانی اســت و نــور امیدی که هرگــز در دلمان 
خامــوش نمی شــود، بــا آرزوی روزهــای بهتر، 
شــرایطی  ایجــاد  و  ویــروس  بــدون  روزهــای 
مناسب برای مردم که بتوانند در کنسرت های 

دلخواه شان شرکت کنند.

ماه هــا،  می گــذرد،  ســالی  دو  حــدوداً  کرونــا  شــیوع  از  
هفته هــا و ســاعت هایی کــه هر کــدام روزهای ســختی 
برای مــردم و از جمله هنرمندان بود و البتــه بازار نیمه 
تعطیــل موســیقی هــم از ایــن اتفاقــات تلخ مســتثنی 
نبوده اما در همین آشــفته بازار دنیای موسیقی عده ای 
از هنرمنــدان فعالیت هــای خــود را کنــار نگذاشــتند و 
بــا تولید آلبوم ارزشــمند یا انتشــار تک آهنــگ خود به 
تنهایی حامی هنر موسیقی شــدند از جمله سعید فرج 
پوری که ســال نســبتاً پرکاری داشــته و قرار است آلبوم 
جدیــد خود را در همکاری با همایون شــجریان منتشــر 

کند.فرج پوری از استادان شناخته شده موسیقی ایران 
و نوازنــده پیشکســوت ســاز کمانچه اســت، هنرمندی 
دانــش آموختــه در محضراســتاد حســن کامــکار. او از 
همان دوران خردسالی دلبســته موسیقی شد و سال ها 
بعد)ســال ۱۳۵۹(بــه گــروه شــیدا و عــارف پیوســت و 
زیــر نظر اســتادان محمدرضا لطفی و حســین علیزاده 
بــه کار گروهــی و تکمیــل ردیف هــای موســیقی ایرانی 
پرداخــت و بعد هــا در همان کانون چاووش مشــغول 
فعالیــت شــد و البته در مرکز حفظ و اشــاعه موســیقی 
ایــران هــم بــه تدریــس پرداخت.اســتاد ســعید فــرج 
پــوری طــی ســال ها فعالیــت در عرصــه موســیقی در 
کنــار بزرگانی همچون محمد رضا شــجریان و شــهرام 

ناظری کنســرت های بســیاری در ایران و خارج از ایران 
برگزار کرده و همچنین با گروه موســیقی »دستان« هم 
اجراهای بیشــماری داشــته اســت.ناگفته نماند بخش 
مهمــی از فعالیت هــای او در حوزه آهنگســازی بوده و 
آثاری همچــون »دریای بی پایان« در همــکاری با گروه 
دستان با صدای ســالار عقیلی و »غوغای عشق بازان« 
و کنســرت محمدرضا شــجریان و گروه آوا آهنگســازی 
بــرای گــروه آوا بــا آواز محمد رضــا شــجریان از جمله 
فعالیت هــای اوســت.کتاب ۲۰ قطعــه بــرای کمانچه 
هم از جملــه آثار تألیفی او اســت که مــورد توجه بوده 
اســت. گفت و گو با این آهنگســاز و نوازنــده را به بهانه 

اثر جدیدش با همایون شجریان در ادامه می خوانید:

ندا سیجانی
خبرنگار

اصولًا در هنر و کار هنری تاریخ مصرف تعریفی ندارد  
و هرنوع موسیقی در زمان خودش ارزش و پتانسیل 

خاص خود را داشته و در فرهنگ ما تأثیر گذار بوده 
است. معتقدم اگر هر موزیسینی بخواهد کاری اصیل و 

با هویت تولید کند می بایست تاریخ موسیقی گذشته 
خود را بداند و نسبت به آن آگاه باشد و با بهره گرفتن از 

آنها حرف دل خود را با زمان امروز بیان کند


